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REFERAT

1. Velkomst ved næstformanden for Overvågningsudvalget, Marie Louise Flach de 
Neergaard

Næstformanden bød velkommen til det andet møde i Overvågningsudvalget for EHFAF-programmet. 
Derudover bød næstformanden velkommen til den nye suppleant fra Ministeriet for Fødevarer, 
Landbrug og Fiskeri, hvor Iben Rathje har overtaget hvervet fra Thomas Friedrichsen. Det blev oplyst, at 
alle mødedeltagere var velkomne til at deltage på workshop om den sidste del af programperioden af 
EHFAF-programmet, der blev afholdt i forlængelse af mødet i Overvågningsudvalget.

2. Godkendelse af dagsorden

Næstformanden gennemgik dagsordenen.

Næstformanden oplyste, at der var kommet opdaterede tal til bilagene tilknyttet gennemgangen af 
dagsordenpunkt 4 og 13, at de seneste tal var på dagens slideshow, og at disse slides ville blive sendt ud 
til medlemmerne sammen med referatet.

Næstformanden inviterede medlemmerne til at byde ind med punkter til evt. Der blev ikke føjet punkter 
til evt.

Udvalget godkendte dagsordenen.
 

3. Status for EHFAF-program og åbning af tilskudsordninger

3.1 Til orientering: Udvælgelseskriterier, der har været i skriftlig procedure

Fiskeristyrelsen oplyste om de udvælgelseskriterier, der har været i skriftlig procedure siden det seneste 
møde i Overvågningsudvalget d. 4. maj 2023. 

1. Grøn omstilling fiskeri (åbnede d. 3. juli, kriterier sendt til udvalget d. 13. juni)
2. Grøn omstilling akvakultur – investeringsprojekter (åbnede d. 3. juli, kriterier sendt til udvalget d. 

13. juni)
3. Grøn omstilling akvakultur - udviklingsprojekter samt udvikling af erhvervsmæssig 

tangproduktion (åbnede d. 3. juli, kriterier sendt til udvalget d. 13. juni)
4. Vandløbsrestaurering (åbnede d. 30. august, kriterier sendt til udvalget d. 20. juni)
5. Marin viden (åbnede d. 1. september, kriterier sendt til udvalget d. 28. juli)

For de første fire ordninger gjaldt det, at der ikke blev justeret i kriterierne efter høring af 
Overvågningsudvalget. Der blev foretaget mindre justeringer i kriterierne til Marin viden som følge af 
bemærkninger modtaget i høringsperioden. 

Danish Seafood Association og Marine Ingredients Denmark spurgte ind til, hvorvidt der skulle 
fremsendes nye miljøtilladelser ifm. kommende ansøgningsrunder på tilskudsordningen Grøn omstilling 
akvakultur – investeringer, og om der kunne anvendes indberettede PULS-data.
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Fiskeristyrelsen svarede, at man var bekendt med problemstillingen og ville håndtere den i en 
kommende ansøgningsrunde.

Foreningen for Skånsomt Kystfiskeri spurgte, om der var et hierarki mellem bemærkninger afgivet 
henholdsvis under høringen af Overvågningsudvalget og under den offentlige høring for så vidt 
angår udvælgelses- og prioriteringskriterier.

Fiskeristyrelsen oplyste, at der er tale om to særskilte inddragelsesprocesser, men at der ikke er 
forskel på Fiskeristyrelsens håndtering af afgivne bemærkninger under de to processer. 

(Fiskeristyrelsen ønsker efter mødet i Overvågningsudvalget d. 7. december 2023 at præcisere, at 
Overvågningsudvalget, i henhold til artikel 40 i forodningen om de fælles bestemmelser for EU's 
struktur- og investeringsfonde (EU 2021/1060), skal godkende den metode og de kriterier, der er 
blevet anvendt ved udvælgelse af operationer. Dette vil i praksis betyde, at hvis den offentlige høring 
giver anledning til ændringer i metode og kriterier, som ikke er blevet forelagt 
Overvågningsudvalget, vil en sådan forelæggelse skulle finde sted. 

3.2 Til orientering: Status for åbning af ordninger i 2023

Fiskeristyrelsen orienterede om hvilke tilskudsordninger, der var blevet åbnet siden det seneste 
møde i Overvågningsudvalget d. 4. maj 2023. Det drejede sig om:

1. Maritim viden: Implementering af miljøbeskyttelsestiltag åbnede d. 11. maj – 6. juli
2. Produktions- og afsætningsplaner åbnede d. 26. juni – 14. september
3. Grøn omstilling fiskeri; Grøn omstilling akvakultur – investeringsprojekter; og Grøn 

omstilling akvakultur - udviklingsprojekter samt udvikling af erhvervsmæssig 
tangproduktion åbnede alle d. 3. juli – 31. august

4. Vandløbsrestaurering åbnede d. 30. august – 29. september
5. Marin viden – bæredygtig forvaltning af havet og fiskeriet åbnede d. 1. september – 31. 

oktober
6. Fiskerikontrol åbnede d. 13. november – 17. november

Foreningen for Skånsomt Kystfiskeri roste Fiskeristyrelsen for at have udvist fleksibilitet i forhold IT-
problemerne i forbindelse med ansøgningen på ordningen Investeringer kystfiskeri. 

Kommissionen hilste den meget gode start for det danske EHFAF-program velkommen. Danmark var en af 
de medlemsstater, der var længst fremme med implementeringen af programmet. Kommissionen anerkendte 
også, at Fiskeristyrelsen var lykkedes med at håndtere både EHFF-, EHFAF- og BAR-tilskudsordninger på 
samme tid. Kommissionen opfordrede sektoren til at gøre deres del for at sikre EHFAF-programmets 
fortsatte succes i de kommende år ved at mobilisere deres medlemmer til at udnytte de tilgængelige midler 
og undgå udfordringerne med sene annulleringer i slutningen af programperioden.

Kommissionen bemærkede desuden, at det var nødvendigt at opstille skrappe prioriteringsskriterier til 
vurdering af ansøgninger i forbindelse med fremtidige ansøgningsrunder, særligt når man gjorde brug af 
løbende ansøgningsrunder i 2024. Dette vil kræve et særligt fokus, når tilskudsordningerne skal sættes op.
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3.3 Til orientering: Status på IT-understøttelse af tilskudsordninger

Fiskeristyrelsen orienterede om status for styrelsens tilskudsadministrative system TAS. I efteråret medførte 
en opgradering, der var nødvendig for at implementere MitID, en række fejl og udfordringer for 
støtteansøgere: Fiskeristyrelsen er fortsat i gang med en større fejlrettelse. Det forventedes, at der vil være 
færre fejl i det kommende år. Fiskeristyrelsen takkede for tålmodigheden hos de støttemodtagere, der havde 
oplevet problemer med systemet. Det var forventningen, at alle fremtidige ordninger – også nationale – ville 
blive oprettet i TAS.

3.4 Til orientering: Ministerens regelforenklingsinitiativ og relation til EHFAF-programmet

Fiskeristyrelsen orienterede om fiskeriministerens regelforenklingsinitiativ. Formålet er, at reglerne skal 
være så enkle og klare som muligt og ikke unødigt komplicerede at overholde. I forhold til reglerne for 
udmøntning af det danske EHFAF-program, har Fiskeristyrelsen løbende udarbejdet nye bekendtgørelser og 
vejledninger med forenkling for øje. Under ministerens forenklingsinitiativ var der indtil nu kommet forslag 
om at se på de krav, der stilles i forbindelse med godkendelse af produktions- og afsætningsplaner og 
reglerne i ordningen om vandløbsrestaurering. 

Kommissionen hilste forenklingsinitiativet velkommen, som også er en vigtig prioritet for Kommissionen. 
Kommissionen opfordrede Fiskeristyrelsen til at gøre bedre brug af standardomkostninger inden for sit 
EHFAF-program. Dette kan væsentligt forbedre sagsbehandlingstiderne for ansøgninger og betalinger og 
reducerer risikoen for fejl. Kommisisonen opfordrede medlemmer af Overvågningsudvalget til at komme 
med forenklingsforslag i Overvågningsudvalget som fastsat i forordningen om fælles bestemmelser for EU’s 
struktur- og investeringsfonde (EU 2021/1060).

3.5 Til orientering: Plan for åbning af EHFAF-ordninger i 2024

Fiskeristyrelsen orienterede om styrelsens plan for at åbne tilskudsordninger under EHFAF-programmet i 
2024. I første kvartal forventedes det, at følgende ordninger ville blive åbnet:

• Dataindsamling
• Fiskerikontrol
• Vandløbsrestaurering
• Implementering af miljøbeskyttelsestiltag

I andet kvartal forventedes det, at følgende ordninger ville blive åbnet:

• Udsætning af åleyngel
• Marint affald
• PAP
• Investeringer i kystfiskeri
• Grøn omstilling fiskeri
• Grøn omstilling akvakultur – investeringer
• Grøn omstilling akvakultur – udvikling
• Marin viden: Bæredygtig forvaltning af havet og fiskeriet

Fiskeristyrelsen oplyste, at man forventede at afprøve løbende ansøgningsrunder i 2024 (se  
dagsordenspunkt 6).
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Danish Seafood Association og Marine Ingredients Denmark spurgte, hvordan man kunne disponere vedr. 
åbning af ordninger 2024, når der ikke er en politisk aftale vedr. budget.

Fiskeristyrelsen bekræftede, at der ikke er en politisk aftale, så Fiskeristyrelsens planer for åbning var 
foreløbig baseret på en fremskrivning af tidligere fordeling.

Foreningen for Skånsomt Kystfiskeri spurgte, hvor mange penge, der lå i de enkelte ordninger, og om 
ubrugte midler fra perioden 2021-2023 ville blive overført til 2024.

Fiskeristyrelsen svarede, at dette endnu ikke var blevet besluttet, og at Fiskeristyrelsen ville melde ud om 
håndteringen af ubrugte midler fra 2021-2023 snarest muligt.

3.6 Til orientering: Det kommende arbejde med sidste del af programperioden 2025 – 2027

Departementet for Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri oplyste, at der endnu ikke var en plan 
fastlagt for processen frem mod den politiske aftale om fordeling af midler under EHFAF-programmet i 
perioden 2025-2027. Departementet beklagede, at det ikke var muligt at tilføje yderligere på nuværende 
tidspunkt, da man fortsat afventede en beslutning fra det politiske niveau.

Danish Seafood Association og Marine Ingredients Denmark bemærkede, at det var stærkt utilfredsstillende, 
at der stadigvæk ikke var klarhed om processen. Man havde for et år siden meddelt, at man ønskede ”en 
tidlig inddragelse af erhvervet”. Danish Seafood Association og Marine Ingredients Denmark spurgte, hvad 
meningen med dagens workshop var, hvis der var noget på vej fra det politiske niveau om den kommende 
programperiode.

Fiskeristyrelsen bemærkede, at man ved det seneste møde i Overvågningsudvalget i maj 2023 havde nævnt, 
at man overvejede muligheden for at afholde en workshop for at få input fra interessenter til brug i den sidste 
del af programperioden. Det var fortsat bevæggrunden for afholdelsen af dagens workshop.

4. Til orientering: Status på programgennemførelsen inkl. resultatopfyldelse

Fiskeristyrelsen gennemgik de udsendte bilag 3-6 om programfremdriften.

Bilag 3: Opfyldelse af n+3 kravet for EHFAF

Fiskeristyrelsen forklarede, hvad begrebet N+3 dækker over. N+3 er et krav, der skal sikre fremdrift i 
udbetalinger fra de nationale programmer. Ethvert beløb i et nationalt program, som ikke er forfinansiering 
eller indgivet i en betalingsanmodning til Kommissionen i det tredje kalenderår efter året for indgåelse af 
budgetforpligtigelsen (jf. Finansieringsplanen i det danske EHFAF-program 2021-2027) kan blive frigjort af 
Kommissionen. Det ville sige, at beløbet potentielt mistedes og ikke kan anvendes i det nationale program. 
Den første budgetforpligtigelse i den danske finansieringsplan for EHFAF var i 2022 og N+3 kravet skal 
derved efterleves første gang i 2025. Den nuværende forpligtigelse er på ca. 39 mio. EUR, svarende til ca. 
290,4 mio. kr. 

Det er Fiskeristyrelsens forventning, at N+3 kravet i 2025 efterleves.
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Bilag 4: Finansiel fremdrift pr. specifikt mål (tilsagn og udbetaling i forhold til programrammen) 

Bilaget viste de økonomiske rammer fordelt på de specifikke mål, og hvor meget af rammen, der var 
udmøntet til tilsagn og udbetaling den 28. november 2023. På nuværende tidspunkt var der udmøntet 24% 
af rammen i løbet af de første 3 år ud af programmets 7 år. Skulle udmøntningen følge den årlige tildelte 
ramme i programmet burde den have ligget på 42%. Der var dog fortsat sager under behandling svarende til 
yderligere 10% af rammen.

Bilag 5: Finansiel fremdrift pr. specifikt mål (tilsagn og udbetaling i forhold til rammen på de enkelte 
ordninger)

Bilaget viste det samme som bilag 4, dog fordelt på ordninger. Det var indtil videre beskedne beløb, der var 
udbetalt. På specifikt mål 1.4 var man nået særligt langt med udbetalingen, bl.a. fordi der her var givet 
treårigt tilsagn til Dataindsamling.

Bilag 6: Finansiel fremdrift pr. ordning

Bilaget illustrerede fremdriften på de ordninger, hvor der var givet tilsagn. 

Fiskeristyrelsen orienterede om fremdriften på ordningerne og bemærkede, det gik godt med at opfylde den 
politiske aftale i den forstand, at man havde åbnet alle ordninger, der var fastsat i den politiske aftale.

På Dataindsamling blev der givet et treårigt tilsagn i 2021, og man forventede en ny ansøgningsrunde i 2024.

Fiskerikontrol havde to ansøgninger for tilsammen 46 mio. kr., der afventede tilsagn.

Grøn omstilling akvakultur - investeringsprojekter havde en ramme på 21 mio. kr., men modtog kun 
ansøgninger for 11,9 mio. kr., og der blev givet tilsagn for 4,3 mio. kr. 

Grøn omstilling akvakultur – udviklingsprojekter havde en ramme på 27,6 mio. kr. til klimaprojekter, 
miljøprojekter og lavtrofisk akvakultur og 5,1 mio. kr. til erhvervsmæssig tangproduktion. Der blev ansøgt for 
tilsammen 62,3 mio. kr. og dermed overansøgt for 34,7 mio. kr. 

Grøn omstilling fiskeri havde en ramme på 84,6 mio. kr., men modtog kun ansøgninger for 49,4 mio. kr. Der 
var foreløbig givet tilsagn for 18,6 mio. kr. 

Indsats mod marint affald havde en ramme på 9 mio. kr. Der blev ansøgt for 24 mio. kr., og der blev givet 
tilsagn for 6,7 mio. kr. 

Investeringer i kystfiskeri blev underansøgt, og der blev kun givet tilsagn for 6,7 mio. kr. ud af en pulje på 
34,5 mio. kr. 

Der var givet tilsagn til et enkelt projekt under Maritim viden: implementering af miljøbeskyttelsestiltag til et 
projekt om kortlægning af havbunden i beskyttede havstrategiområder til den fulde ramme på 8,1 mio. kr.

Til ordningen Marin viden: Bæredygtig forvaltning af havet og fiskeriet havde man modtaget ansøgninger for 
120 mio. kr. til en ramme på 66,9 mio. kr. Der pågik aktuelt prioritering, og sagsbehandling var påbegyndt.

Ved årets runde for Produktions- og afsætningsplaner var der afsat 11,3 mio. kr., og der blev givet tilsagn for 
11,3 mio. kr. Rammen var blevet hævet med 0,5 mio. kr., fordi Dansk Akvakultur var blevet anerkendt som 
producentorganisation og nu også indgik i ansøgerkredsen.

Ansøgning på Vandløbsrestaurering var under det forventede. I 2022 blev der kun ansøgt for 40 mio. kr. ud 
af en ramme på 72 mio. kr. Til gengæld var der i 2023 ansøgninger om tilsagn for 90 mio. kr. til en ramme på 
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72 mio. kr.  Her var der foreløbig givet tilsagn for 64,7 mio. kr., og rammen ville blive hævet til 90 mio. kr. 
med de overskydende midler fra 2022.

Kommissionen opfordrede Fiskeristyrelsen til fremover også at fremlægge oplysninger om antallet af 
modtagne ansøgninger og de samlede ansøgte beløb ud over antallet af udvalgte operationer og støttebeløbet. 
Kommissionen mente, at dette ville tilføje værdifulde oplysninger til drøftelser i Overvågningsudvalget.

Fiskeristyrelsen bemærkede, at man ville overveje, hvordan udvalget kunne informeres om flere detaljer i 
ansøgningsrunderne. 

5. Til orientering: Status for forbrug af teknisk bistand på EHFAF i 2023 og budget for 2024

Fiskeristyrelsen orienterede om forbruget af teknisk bistand. 

Budgettet for 2023 udgør samlet 9,8 mio. kr. Det vedrør 8,4 mio. kr. til forberedelse, gennemførelse og 
kontrol (omfatter udgifter til sagsbehandling af projektansøgninger, juridisk support til sagsbehandling, 
forvaltning af programmet, løbende afrapportering og statistik). Forbruget til forberedelse, gennemførelse og 
kontrol i 2022 var 9,5 mio. kr.

Det lavere budget i forhold til 2022 til forberedelse, gennemførelse og kontrol på EHFAF skyldtes lavere 
EHFAF-aktivitet pga. højere BAR-aktivitet. 

6. Til orientering: Overvejelser om forsøg med løbende ansøgningsrunder på EHFAF-
ordninger i 2024

Fiskeristyrelsen orienterede om, at der ved genåbningen af en række EHFAF-ordninger i 2024 ville blive 
åbnet med løbende ansøgningsrunder. Modellen havde været benyttet på Vandløbsrestaurering i 2023, 
hvorfra man havde gode erfaringer. 

Løbende ansøgningsrunder vil betyde, at der vil blive givet tilsagn ud fra et ”først til mølle”-princip. 
Ansøgninger vil blive sagsbehandlet og få tilsagn i den rækkefølge, de indsendes fyldestgørende. Ordningerne 
vil blive sat op med klare kriterier og høje krav, der skal opfyldes for at kunne ansøge. Jf. også Komissionens 
bemærkning om løbende ansøgningsrunder under dagsordenpunkt 3.2.

Løbende ansøgningsrunder vil ikke være gældende for ordninger som f.eks. Produktions- og 
afsætningsplaner, hvor pengene fordeles efter en fordelingsnøgle. 

Formålet med løbende ansøgningsrunder er at imødekomme erhvervets ønske om længere ansøgningsrunder 
og samtidig give mulighed for hurtigere tilsagn. Det er desuden forhåbningen, at de ordninger, der tidligere 
var underansøgt, vil kunne blive søgt fuldt ud, fordi ordningerne vil være åbne, så længe der er penge på 
rammen.

Fiskeristyrelsen vil evaluere forsøget med løbende ansøgningsrunder i slutningen af 2024 med henblik på at 
vurdere, i hvilket omfang det  skal anvendes i den resterende del af programperioden. Fiskeristyrelsen 
forventede desuden, at man ville nedsætte et fagligt udvalg, der på visse ordninger skulle bidrage med at 
sikre det faglige niveau i de ansøgninger, der ville blive imødekommet.

DTU Aqua bemærkede, at der ved overansøgninger var risiko for, at det var de hurtigste og ikke de bedste 
ansøgninger, der ville få tilsagn.

Foreningen for Skånsomt Kystfiskeri delte DTU Aquas bekymring. I forhold til tilskudsordningen 
Investeringer i kystfiskeri ville løbende ansøgningsrunder være hensigtsmæssigt, men ville det give mening 
på alle ordninger?
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Kommissionen bemærkede, at det kunne være oplagt med løbende ansøgningsrunder i forbindelse med 
standardiserede og relativt simple ansøgninger, mens det synes mindre oplagt for udvælgelse i mere 
komplekse ordninger, såsom innovationsordninger, hvor en evaluering og sammenlignende vurdering af 
individuelle ansøgninger er vigtig for at sikre høj kvalitet og merværdi af de udvalgte operationer. 
Kommissionen bakkede op om forsøgsordningen i 2024, herunder om planerne for evaluering og brug af 
rådgivende udvalg.

7. Til drøftelse: Kommunikation

Fiskeristyrelsen orienterede om resultaterne af kommunikationsaktiviteter i 2023 og om handlingsplan for 
kommunikationsaktiviteter i 2024.

Overordnet set var målene for 2023 blevet nået. Der havde været mange besøgende på hjemmesiden, der var 
udsendt nyhedsmails i forbindelse med ansøgningsrunder, og der var gennemført aktiviteter for at synliggøre 
programmet overfor den brede offentlighed. 

Fiskeristyrelsen havde deltaget ved Naturmødet i Hirtshals, hvor EHFAF-programmet blev lanceret, bl.a. 
med en forudindspillet tale af DG Mares generaldirektør. Deltagelsen på Naturmødet var en succes, som man 
vil gentage i 2024. Fiskeristyrelsen havde også deltaget ved årets DanFish i Aalborg, hvor man havde 
arrangeret en række oplæg og tematimer, bl.a. om resultaterne af EHFF, udvalgte EHFAF-projekter og 
reglerne om antagelighed.

Fiskeristyrelsen præsenterede handlingsplanen for kommunikationsaktiviteter i 2024. Der var planlagt to 
større kommunikationsaktiviteter næste år: 1) Deltagelse på Naturmødet, hvor aktiviteterne i højere grad vil 
blive målrettet de forskellige målgrupper (erhvervet, politikere og skolebørn), der besøger Naturmødet, og 2) 
Overgang til nyt hjemmesidedesign, som skal være fælles for hele ministerområdet. 

Fiskeristyrelsen ville desuden fortsætte de løbende aktiviteter med at udsende nyheder og opslag på sociale 
medier, opdatere styrelsens hjemmeside og afholde informationsmøder.

FLAG-Nord gav udtryk for, at Fiskeristyrelsens program på Naturmødet havde været en stor succes.

8. Til orientering: Opfyldelse af grundforudsætninger

Fiskeristyrelsen orienterede om opfyldelsen af de fire horisontale grundforudsætninger: 1) Effektive 
mekanismer til overvågning af markedet for offentlige udbud, 2) Redskaber og kapacitet til effektiv 
anvendelse af statsstøttereglerne, 3) Effektiv gennemførelse og anvendelse af EU’s charter om 
grundlæggende rettigheder og 4) Gennemførelse og anvendelse af FN’s konvention om rettigheder for 
personer med handicap.

Udvalget blev på sidste møde præsenteret for en gennemgang af, hvordan vi opfylder de fire 
grundforudsætninger, og Fiskeristyrelsen vurderer fortsat, at man opfylder disse samt de dertilhørende 
kriterier. 

Hvis der kommer ændringer i opfyldelsen af grundforudsætningerne vil Overvågningsudvalget blive 
orienteret herom.

9. Til orientering: Operationer af strategisk betydning

Fiskeristyrelsen oplyste, at Dataindsamling er udvalgt til at være en ’operation af strategisk betydning’. Dette 
betyder, at det er et fast punkt på dagsordenen til møder i Overvågningsudvalget, og at det er omfattet af en 
særlig kommunikationsforpligtelse over for medlemsstater og støttemodtagere.
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DTU Aqua orienterede om aktiviteter under Dataindsamling.

Man samlede bl.a. data ind i forbindelse med de togter, som man ifølge dataindsamlingsforordningen er 
forpligtet til at udføre. Togterne udføres i samarbejde med nabolande som Norge, Holland og Storbritannien. 
Man benytter både forskningsskibet ’Dana’ og kommercielle skibe med videnskabelig deltagelse. 

Data fra det kommercielle fiskeri indsamledes bl.a. fra logbøger, observatørture med kommercielle fartøjer, 
havneindsamlinger, self-sampling og 3-parts prøver.

Der orienterendes desuden om et frivilligt program om videoovervågning på garnfartøjer rettet mod 
havpattedyr og fugle, om mapping af habitater, analyser af maveindhold på fisk samt et samarbejde med 
forarbejdningsindustrien om DNA-analyser af vandprøver med henblik på at kunne skelne mellem sild og 
brisling.

DTU Aqua havde også deltaget på årets Danfish i Aalborg, hvor dataindsamlingsindsatsen blev 
kommunikeret.

Kommissionen bemærkede, at dataindsamling er en meget vigtig del af Hav-, Fiskeri- og 
Akvakulturprogrammet. Uden viden om havets tilstand og bestande samt videnskabelig rådgivning er det 
ikke muligt at forvalte fiskeriaktiviteter og sikre bæredygtigt fiskeri. Dataindsamling er af fælles interesse for 
myndigheder såvel som erhverv i forhold til bevarelse af fiskeriet.

10. Til orientering: Vurdering af antagelighed og it-systemer

Fiskeristyrelsen havde på det seneste møde i Overvågningsudvalget oplyst, at man ville tage et nyt IT-værtøj i 
brug i forbindelse med antagelighedsvurdering af ansøgninger, hvor der indgik fiskefartøjer. Man havde 
anvendt værktøjet på både EHFAF- og Brexit-ordninger, og systemet fungerede, som det skulle. Indtil videre 
er der ikke identificeret nogen uantagelige ansøgninger om støtte under EHFAF-programmet. 29 uantagelige 
ansøgninger er blevet identificeret under EHFF-programmet.

Danmarks Fiskeriforening spurgte, om værktøjet kun indeholder allerede tildelte point, eller om det også 
indeholder potentielle point, der vil blive tildelt på grund af begåede overtrædelser.

Danish Seafood Association og Marine Ingredients Denmark spurgte, om antagelighedsreglerne kun gjaldt 
for fiskeri og ikke for akvakultur.

Foreningen for Skånsomt Kystfiskeri spurgte, om IT-værktøjet også tog højde for ejerskab, f.eks. i forhold til 
bagvedliggende ejere.

Fiskeristyrelsen oplyste, at det kun er allerede tildelte point, der lægges til grund for vurdering af 
antagelighed, men at man var opmærksom på potentielle pointtildelinger. IT-værktøjet kunne også tage 
højde for bagvedliggende ejere. Akvakultur var ikke omfattet af IT-værktøjet, da der for antagelighed på 
akvakulturområdet gælder særlige regler på miljøområdet.

Kommissionen understregede, at det er vigtigt, at alvorlige overtrædelser medfører konsekvenser. Når der er 
tale om brug af offentlige tilskudsmidler, skal reglerne overholdes.
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11. Til orientering: Status for evalueringsplan for EHFAF-programmet

Fiskeristyrelsen orienterede om status for evalueringsplanen for EHFAF-programmet. Fiskeristyrelsen havde 
sendt udkast til evalueringsplan for EHFAF-programmet i høring Overvågningsudvalget i perioden 7. juli til 
31. august. Den godkendte evalueringsplan blev sendt til udvalget den 27. oktober. 

Næste skridt i forbindelse med evalueringsopgaven er, at Fiskeristyrelsen skal udvælge en leverandør, der 
skal varetage evalueringsopgaven i hele programperioden. Udvælgelsen vil ske igennem SKI (Staten og 
Kommunernes Indkøbsservice).

Den første evalueringsopgave i forbindelse med EHFAF-programmet vil være en procesevaluering af 
støtteordningernes overordnede funktionalitet. Denne evaluering er planlagt til at blive påbegyndt i første 
halvår af 2024.

Kommissionen bemærkede, at man værdsatte, at der tidligt er blevet udarbejdet en god evalueringsplan. Det 
er godt, at man vil tage højde for erfaringer allerede gennem en tidlig procesevaluering. Desuden vil alle 
evalueringsresultater være af interesse for DG MARE og udviklingen af politikker og retningslinjer for enhver 
fremtidig fond.

12. Til orientering: Status på programgennemførelsen af EHFF inkl. resultatopfyldelse

Fiskeristyrelsen gennemgik fremdriften på programgennemførelsen af EHFF med udgangspunkt i bilag 10-
14. De økonomiske data i bilagene er blevet opdateret, siden bilagspakken blev udsendt, så de afspejlede data 
pr. 28. november. De reviderede bilag findes i bilag 1.

Bilag 10: Status på gennemførelse af programmet 

Der er givet tilsagn for 98,2 pct. af den samlede EU-medfinansiering. Dette er 1 pct. mere, end hvad der blev 
meddelt ved seneste møde i maj 2023, men det dækkede over, at man har haft næsten lige så mange 
annulleringer af projekter, som man havde haft nye tilsagn. Man havde faktisk over tid udmøntet 120 pct. af 
programmidlerne. Fiskeristyrelsen bemærkede, at man under EHFAF-programmet vil arbejde på at mindske 
antallet af projektannulleringer. 

Der er blevet udbetalt i alt 83,6 pct. af den samlede budgetramme i forhold til 75 pct. i april 2023. 

Unionsprioritet 2 med især Fællesindsatser akvakultur og Investeringer akvakultur er udfordret i forhold til 
gennemførelse af projekter og udbetalinger, hvor der kun er udbetalt 68 pct. af rammen. Det skyldtes, at 
halvdelen af midlerne er udmøntet sent i programperioden.

Fiskeristyrelsen understregede, at der ikke kan gives støtte til udgifter betalt af tilskudshaver efter den 31. 
december 2023, og at man som støttemodtager skal være meget opmærksom på den frist, man har for 
indsendelse af slutudbetalingsanmodning.

Bilag 11: Fremdrift på programniveau (tilsagn og udbetaling i forhold til programrammen)

I forhold til den status Fiskeristyrelsen gav ved seneste møde i Overvågningsudvalget i maj 2023, var der 
justeret på rammerne som følge af en programændring. Ændringen var bl.a. nødvendig for at man kunne 
forhøje rammen til ophugning Østersøen, således at alle ansøgere, der levede op til kravene, kunne få støtte. 
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Kommissionen bemærkede, at Danmark ligger godt placeret i sammenligning med EU-gennemsnittet, når 
det kommer til status for tilsagn og udbetaling af EHFF-programrammen. Kommissionen understregede 
vigtigheden af, at støttemodtagere gør deres del, og at fakturaer skal dateres senest den 31. december 2023. 
Kommissionen opfordrede Fiskeristyrelsen til at fokusere på gennemførelse samt udbetalinger til 
støttemodtagere for at sikre et godt niveau for endelig gennemførelse.

Kommissionen er begyndt at forberede den fremtidige finansieringsperioden efter EHFAF. Det er derfor 
særligt vigtigt, at medlemsstaterne gør alt, hvad de kan, for at sikre størst mulig implementering af de afsatte 
midler under EHFF.

Bilag 12: Fremdrift på ordningsniveau (tilsagn og udbetaling i forhold til rammen på de enkelte ordninger)

Ordninger hvor man særligt kunne ønske sig en bedre fremdrift på udbetaling er: Fiskeri, natur og miljø, 
Fællesindsatser for fiskeri og akvakultur, Investeringer i akvakultur og Vandløbsrestaurering. Det gjaldt dog 
for alle disse ordninger, at der er givet nye tilsagn sent i programperioden.

Fiskeristyrelsen har været i kontakt med tilsagnshavere på disse ordninger med henblik på at sikre, at 
udbetaling ville finde sted inden for fristen. Fiskeristyrelsen bemærkede også, at tilskudsordningen 
Ophugning Østersøen var i gang med at blive sagsbehandlet færdig.

Bilag 13a: Outputindikatorer

Bilaget omhandlede antallet af gennemførte projekter. Den indikator der er længst bagud i forhold til målet, 
var antallet af projekter på fiskerihavne der bidrager til landingsforpligtelsen. Målet er oversteget for flere 
af de øvrige indikatorer.

Bilag 13b: Status for resultatramme 

Resultatrammen for EHFF-programmet er et af de særligt udvalgte mål, som Kommissionen vil tage 
udgangspunkt i, når de foretager den endelige bedømmelse af udførelsen.

Det er især udbetalingsprocenten for Unionsprioritet 2, der halter bagefter målet med 68 pct. Man var dog 
over det forordningsfastsatte mindstemål på 65 pct. opfyldelse, og dermed sikre på, at gennemførelsen af 
unionsprioriteten ikke ville kunne blive betragtet som en ”serious failure”. Forventningen er, at man vil ende 
med en udbetalingsprocent, der er langt højere end 68 pct.

Bilag 14a-e: Resultatindikatorer 

Fiskeristyrelsen fremhævede nogle af de indikatorer, hvor målet endnu ikke er opnået, og hvor der er 
væsentligt nyt at fortælle i forhold til tidligere møder. Blandt de indikatorer, der ikke er præsenteret tidligere, 
er indikatoren for ophugning: ændring i andelen af ubalancerede flåder. Denne indikator opgjordes med 
Flåderapporten, der forventedes klar i maj 2024. Da målet blev sat i forbindelse med programændringen blev 
der gennemført en analyse, der vurderede, at der skulle tages kapacitet ud svarende til 786 BT. Den aktuelle 
status for ophugningsordningen er, at der er givet tilsagn til 625 BT eller 80% af det oprindeligt anslåede 
måltal.

Under Unionsprioritet 2 gælder det fortsat, at resultatindikatorerne for produktion i recirkulerende anlæg er 
noget bagud ift. målet, idet der har været større annulleringer i disse projekter. Pt. er ca. halvdelen af målet 
nået.
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Under Unionsprioritet 3 var resultatindikatoren for alvorlige overtrædelser i 2023 opgjort til 7, men dette tal 
dækkede over hvilke overtrædelser fra året 2023, der var nået at blive sagsbehandlet og kategoriseret som 
”alvorlige”. Det endelige tal må forventes at blive højere.

Under Unionsprioritet 4 er resultatindikatorerne for FLAG alle væsentligt over målet.

Under Unionsprioritet 5 blev der oplyst om udfordringerne vedr. resultatindikatorerne for Produktions- og 
afsætningsplaner, hvor resultaterne var meget afhængig af svingninger i kvoter.

FLAG-Nord bemærkede, at fordelingen af FLAG-midler ikke var meningsfuld. Der blev givet 1 mio. kr. pr. 
kommune, mens både Hirtshals, Strandby og Skagen, som stod for størstedelen af omsætningen i FLAG-
områder, var fordelt på bare to kommuner. Man havde i disse områder både fastholdt og sikret mange nye 
arbejdspladser for FLAG-midler. Man var bekymret for, at midler til FLAG var beskået fra 16 til 8 mio. kr. på 
Finansloven for 2024. FLAG-Nord var opmærksom på, at dette var et politisk spørgsmål. 

Fiskeristyrelsen tog FLAG-Nords kommentar til efterretning.

13. Til orientering: Status for forbrug af Teknisk bistand på EHFF

Fiskeristyrelsen orienterede om budgettet for Teknisk bistand på EHFF i 2023, som er på 1,5 mio. kr., hvilket 
svarer til restrammen på Teknisk bistand vedr. EHFF. 

14. Til orientering: Afslutning af EHFF-programmet 2014-2020

Fiskeristyrelsen orienterede om processen for lukning af EHFF-programmet. Der er etableret en 
projektgruppe med deltagelse af revisionsmyndigheden. Overvågningsudvalget vil blive orienteret om 
fremdrift i lukningen på kommende møder. Den sidste årsrapport vil blive drøftet på næste møde i maj 2024. 

Kommissionen bemærkede, at det var positivt, at Fiskeristyrelsen har igangsat en evaluering af EHFF-
programmet. Kommissionen var selv i gang med at udarbejde evalueringer af Hav- og Fiskerifonden ved brug 
af eksterne evaluatorer. Kommissionen understregede, at det er vigtigt, at alle interessenter bidrager til 
evalueringerne for at få et klart overblik over fondens resultater og virkninger.

15. Til orientering: Evaluering af EHFF-programmet

Fiskeristyrelsen orienterede om den igangsatte tematiske evaluering af EHFF-programmet. Fiskeristyrelsen 
har indgået en aftale med Pluss Leadership om at forestå udarbejdelsen af evalueringen. Det forventes, at 
evalueringen ville blive sendt i høring Overvågningsudvalget i april 2024.

Pluss Leadership præsenterede evalueringens formål og evalueringsdesign og gennemgik 
evalueringsspørgsmålene fordelt på evalueringens forskellige temaer. Se bilag 2 for detaljer.

Danish Seafood Association og Marine Ingredients Denmark spurgte, om forarbejdning indgik og spurgte ind 
til formålet med evalueringen. Det var vigtigt, at det fremgik, at evalueringen kun omhandlede 30 pct. 
programmets ramme. 

Pluss Leadership oplyste, at forarbejdning også indgik i forhold til bidrag til de forskellige temaer. 
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Fiskeristyrelsen oplyste, at opdraget til den tematiske evaluering var EHFF-programmet, hvori det under 
afsnittet om evaluering fremgik, at der skulle udarbejdes tematiske evalueringer.

16. Kommissionen orienterer

Kommissionen orienterede om European Maritime Day, der i 2024 ville blive afholdt i Svendborg d. 30.-31. 
maj og have fokus på fremtidens bæredygtige blå økonomi. 

Som en del af den blå økonomi får fiskeriet også en vigtig plads i diskussionerne på European Maritime Day.

Der var frist d. 8. december 2023 for at ansøge at afholde en workshop under European Maritime Day

17. Kommende møder

Næste møder i Overvågningsudvalget for EHFAF-programmet vil blive afholdt som fysiske møder d. 28. maj 
2024 og d. 5. december 2024. (Efter mødet har Fiskeristyrelsen vurderet, at den 29. maj 2024 vil passe bedre 
i forhold til mulighed for deltagelse i European Maritime Day i Svendborg. Næste møde bliver således den 
29. maj 2024. Nærmere information om lokation og program følger snarest muligt.)

18. Evt.

Alenka Kampl fra Kommissionen benyttede lejligheden til at takke Annakarin Hedin, ligeledes fra 
Kommissionen, for hendes arbejde med de danske EHFF- og EHFAF-programmer. Dette var Annakarins 
sidste Overvågningsudvalgsmøde, da hun skal påtage sig andre opgaver i Kommissionen.
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